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  حمل ونقل عمومی
در ســفر اخیر به چین، بــرای بخش 
حمل ونقــل، ۳ قرارداد بســته شــد؛ 
۲۵۰۰ اتوبوس برقی، ۱۰ هزار دســتگاه 
ون برقی، ۲۷ هزار و ۵۰۰ تاکسی برقی 
که ۲۵۰۰ مورد شاسی بلند برای مسیر 
فرودگاه و بخش های مشــابه است؛ در 
این قرارداد زمان بندی مشــخصی هم 
تعیین شــده و فاصله تامیــن مالی و 
تحویل به تهران ۶ مــاه پس از پرداخت 

اولیه است.

فرناز محمدزادهگزارش
روزنامه نگار

مهدی اسماعیل پور؛ روزنامه نگاردریچهاصل ماجرا

دوشنبه دوشنبه 1616 بهمن  بهمن 14021402- شماره - شماره 90229022
همکاری دولت برای نوسازی تاکسی

مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون خدمات شهری و محیط  زیست شورای شهر تهران: تاکسیرانان می گویند 
که مدتی است برای اسقاط تاکسی خود ثبت نام کرده اند، اما هنوز اقدامی انجام نشده است. انتظار می رود 

که دولت، وزارت صمت و وزارت کشور در این زمینه همکاری لازم را داشته باشند.

جمع آوری کلونی معتادان
سیدمحمد آقامیری، رئیس کمیته عمران شورای شهر تهران: بیش از 8هزار ظرفیت خالی در مراکز یاورشهر 
توســط شــهرداری تهران ایجاد شــده اســت. بیشــتر کلونی های بزرگ تجمــع معتادان جمــع آوری شــده اند و 
امیدواریم تا پایان سال تمام معتادان متجاهر جمع آوری شوند و دیگر در شهر شاهد تجمع معتادان نباشیم.

سفر مدیران شهری به چین برای دومین بار در 
سال جاری رقم خورد. در این سفر قراردادها و 
توافقات با طرف چینی به مرحله نهایی رسید 
و برای توسعه حمل ونقل عمومی، زیرساخت 
شهر و هوشمندسازی و پسماند، تکنولوژی و 
منابع چینی ها به شهر تزریق خواهد شد. روز 
گذشته شهردار تهران در دویست وسیزدهمین 
جلســه علنی شورای شــهر حاضر شد و به 
تشــریح توافقات تهران با پکــن پرداخت. 
علیرضا زاکانی قراردادهــا و تفاهم نامه ها با 
چینی ها را در 5سرفصل دسته بندی کرد و هر 

سرفصل را توضیح داد.

توسعه ناوگان حمل ونقل عمومی با برقی ها، سال آینده  محقق می شود

تهران - پکن؛ قرارداد 1/6 میلیارد یورویی اما و اگرهای مشارکت در ساخت 
مسکن

اولین ســفر شــهردار و مدیران شــهری تهــران به چین 
دستاورد هایی در حوزه های مختلف مدیریت شهری داشت.

علیرضا زاکانی، شهردار تهران پس از این سفر اعلام کرد که 
براساس تفاهم های صورت گرفته و قراردادهای منعقدشده 
قرار است تهران با همکاری پکن شهرک الگو بسازد. چند روز 
پیش نیز صحبت هایی از قول معاون معماری و شهرسازی 
شهرداری تهران منتشر شــد که خبر از انبوه سازی مسکن 
توسط شــرکت های چینی می داد. در همین خصوص روز 
گذشته بحث و بررسی در رابطه با مشــارکت با چین برای 
مسکن سازی  انجام شد که در این رابطه نایب رئیس شورای 
شهر گفت قبلا هم در حوزه مسکن از ظرفیت های یک کشور 

خارجی استفاده شده بود.

اما اصل ماجرا چیست؟
شهردار تهران در آبان امسال گفت: »شهرک الگو را چینی ها 
نمی سازند بلکه فقط از فناوری و منابع آنها استفاده می کنیم 
و اجرای این شهرک ها توسط شرکت های متخصص داخلی 
و خارجی صورت می گیرد. همچنین این شهرک ها متناسب 

با اقتضائات بومی اسلامی - ایرانی طراحی می شود.«
در روز های گذشته معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
تهران در گفت وگو با یک روزنامه، جزئیات طرح شهرداری 
برای ســاخت مســکن چینی و همچنین مذاکرات اولیه با 
چینی ها را تشــریح کرد. حمیدرضا صارمی گفت: »فرایند 
مذاکره با شرکت های ساختمانی چینی، صرفا با سازندگان 
بخش خصوصی این کشور بوده و هنوز توافق یا قرارداد نهایی 
صورت نگرفته اســت. موضوع این توافق   ها هم این اســت 
که چینی   ها با ورود به بازار مســکن پایتخت، با روش های 
صنعتی   سازی، مسکن بسازند. در محتوای قرارداد با چینی ها 
دیده شده که آنها در مقیاس های بزرگ ، یعنی ساخت هزار 
تا ۲هزار واحد مسکونی در قالب محله، ورود پیدا کنند و کار 
در بافت فرسوده با روش کلید به کلید با مشارکت شهرداری 
انجام شود. آن هم در چارچوب یوزانس )قسطی( ؛ به این معنا 
که همزمان با تامین منابع مالی ساخت، انتقال تکنولوژی نیز 
به تهران صورت خواهد گرفت.« معاون شهردار تأکید کرده 
بود که اصل برنامه شهرداری واگذاری زمین های ذخیره به 
چینی ها در مناطق پایین شهر است اما تک پلاک   ها باید از 

طرف خود مالکان نوسازی شوند.
زمین هایی که صارمی به آنها اشاره کرده بود در محور جنوب 
قرار دارند و بافت فرسوده محسوب می   شوند. این اراضی که از 
آنها با عنوان زمین قهوه   ای نام برده می شود مسکونی نیستند 
بلکه انبار، کارخانه یا زمین های متروکه و خام هستند که به 

فضای مرده تبدیل شده است.

 روش اتریشی ساخت تونل مترو 
با بیل و کلنگ نیست!

 پروژه احداث خط ۱۱ متروی تهران به زودی کلنگ زنی خواهد 
شــد؛ به این صورت که عملیات حفاری تونل در قطعه اول این 
پروژه به روش اتریشی و با ماشین آلات مربوطه انجام خواهد شد، 
اما در فازهای بعدی، اولویت شرکت مترو استفاده از دستگاه حفار 
مکانیزه یا همان تی بی ام اســت. این موضوع و بحث حفاری به 
روش اتریشی باعث شده تا برخی تصورشان این باشد که حفاری 

خط ۱۱ مترو قرار است با بیل و کلنگ انجام شود! 

روش اتریشی، منسوخ شده نیست
همانطور که اشاره شــد، برخلاف آنچه بعضا عنوان شده است، 
روش اتریشی به معنای حفاری با بیل و کلنگ نیست. همچنین 
این روش نه تنها در دنیا منسوخ نشده که همچنان به عنوان یک 
روش علمی و به روز برای حفاری تونل مترو یا تونل های ترافیکی 
حتی در کشورهای مدرن و صنعتی استفاده می شود. حفاری 
تونل ازجمله تونل های مترو با توجه به شــرایط و مقتضیات به 
روش های مختلف ازجمله روش اتریشــی و حفاری با دستگاه 

TBM است.

در تمام خطوط مترو از این روش استفاده شده است
با نگاهی به تاریخچه ساخت دیگر خطوط مترو از دهه۷۰ تا به 
امروز معلوم مي شود که حفاری تونل خطوط یک، ۲ و 4 کاملا 
به روش اتریشی )یا دســتی( انجام شده است. همچنین غیر از 
خطوط ۵)صادقیه- کرج( و توســعه جنوبی خط یک)تهران- 
پرند( که رو سطحی بودند و اصولا در ساخت و اجرای آنها نیازی 
به حفاری نبود، در سایرخطوط شــامل ۳، ۶ و ۷ نیز مانند خط 
 TBM جدید ۱۱، حفاری ترکیبی از روش اتریشی و دستگاه
بوده است. گفتنی است حفر تونل های ترافیکی ازجمله تونل های 
بزرگ و پیچیده توحید و نیایش)بلند ترین تونل های شــهری 

ایران( نیز به روش اتریشی اجرا شده اند.

سبک اتریشی؛ روشی برای حفاری تونل های شهری 
هاشم روحانی، مجری خط ۱۱ متروی تهران در مورد آغاز 
عملیات اجرایی این پــروژه و روش اجــرای آن می گوید: 
»برای حفاری تونل های شــهری، معمولا چند روش وجود 
دارد؛ یکی از این روش ها، روش حفاری مکانیزه تمام مقطع 
است که به آن حفاری با دستگاه TBMگفته می شود؛ به 
این صورت که دســتگاه ضمن حفاری مسیر، سازه تونل را 

هم احداث می کند.«
مجری خط۱۱ متروی تهــران درخصوص حفاری به روش 
اتریشی هم توضیح داده و می گوید: »یک روش دیگر برای 
حفر تونل، روش اتریشی یا همان NATM است که آن هم 
با ادوات و ماشین آلات حفاری انجام می شود، اما تمام مقطع 
نیست. درواقع زمانی از این روش اســتفاده می شود که یا 
به دلیل محدودیت های فنی امکان استفاده از دستگاه حفار 
مکانیزه نیست  یا خود دستگاه تی بی ام موجود نیست؛ زیرا 

تعداد این قبیل دستگاه ها در کشور محدود است.«

اجرای روش اتریشی برای عقب نماندن از زمان بندی 
روحانی با بیان این موضوع که برای حفاری تونل های مترو روش 
موســوم به اتریشی یا دستی به معنای اســتفاده از بیل و کلنگ 
نیست؛ بلکه این روش هم با ماشــین آلات و تجهیزات حفاری 
صورت می پذیرد،  در تکمیل صحبت هایش می گوید: »با توجه به 
تأکید مدیریت شهری جهت احداث و بهره برداری از خطوط جدید 
در کوتاه ترین زمان ممکن، درحال حاضر صرفا قطعه اول خط ۱۱ 
به دلیل الزام رسیدن به زمان بندی مورد نظر جهت بهره برداری، 
به روش NATM حفاری خواهد  شد. دراین روش که به روش 
اتریشی معروف است، پیشروی حفاری به صورت مرحله ای )ابتدا 
طاق، ســپس پله و درنهایت کف بند( خواهد بود. بدیهی است 
عملیات اجرایی سایر قطعات این طرح با اولویت حفاری مکانیزه 

و به شرط رعایت زمان بندی مصوب در دستور کار قرار دارد.«

آشنایی با خط 11 مترو 
خط ۱۱ مترو از ســه راه ورامین در منطقه ۲۰ شــروع شــده و 
پس از تبادل با خط ۶ در توســعه جنوبی این خط، با ایستگاه 
جوانمردقصاب در خط یک مترو نیز تبادل مسافر خواهد داشت.

این خط در ادامه به ایســتگاه یاخچی آبــاد در مرز منطقه ۱۶ 
می رسد و پس از آن وارد منطقه ۱۹ می شود. خط ۱۱ در ادامه با 
گذر از میدان مرکزی میوه و تره بار و تبادل با خط۳ در ایستگاه 
عبدل آباد به ســمت خیابان خلیج فــارس در منطقه ۱۸ ادامه 

مسیر می دهد.
خط ۱۱ در ادامه به ابتدای منطقه۲۱ و ایســتگاه نیک پسندی 
می رسد که ایستگاه تبادلی با خط راه آهن است. این خط در ادامه 
مسیر خود با پوشش دادن محدوده تهرانسر در نهایت با ورود به 
منطقه۲۲، در ایستگاه چیتگر به صورت مشترک با خط ۹ و تبادل 

با خط ۵ به شبکه مترو متصل خواهد شد.

ساختمان سازی شرکت ترکیه ای کوزو
پرویز سروری، نایب رئیس شورای شهر در جلسه روز یکشنبه 
درخصوص ساخت مسکن گفت:»این نخستین باری نیست 
که در حوزه مســکن از ظرفیت های یک کشــور خارجی 
استفاده می شــود؛ با مراجعه به پردیس فازهای مختلفی را 
مشــاهده می کنیم  که آنها را شرکت ترکیه ای کوزو ساخته 
و همچنان امکان انعقاد قرارداد با این مجموعه وجود دارد.« 
پرویز ســروری افزود: »از نظر منطقی و عقلــی هم اگر ما 
بتوانیم از سایر ظرفیت ها بهره ببریم تا بتوانیم در این حوزه 
به ویژه در بافت های فرسوده ظرفیت سازی  کنیم این اقدام 
باید مورد تقدیر قرار گیرد. رویه ما نباید تبدیل فرصت ها به 
تهدید باشد. اگر شهرداری تهران بتواند این اقدام ارزشمند 
را انجام دهد باید دستش را بوسید. ما از مشکلات موجود در 
این حوزه اطلاع داریم و می دانیم کــه مهم ترین آنها بحث 

سرمایه گذاری است.«
موضوع حضور چینی ها در بخش تولید مسکن ایران قبلا بار ها 
بیان شده بود. بنا به گزارش خبرگزاری ها در آبان سال۱4۰۰ 
و پس از برخی اظهارات نمایندگان مجلس شورای اسلامی، 
محمود محمودزاده، معاون وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد 
که انتقال فناوری ســاخت مســکن از چین به ایران باعث 
کاهش ۳۰درصدی قیمت خانه خواهد شد و زمان ساخت 

هم تا یک سال کاهش پیدا می کند.
یکی از ویژگی هــای ورود چینی ها به بازار مســکن ایران، 
مشکلات انتقال پول فروش نفتی است که به چین تحویل 
داده می شود. درصورت سرمایه گذاری چین در بخش مسکن 
ایران قسمتی از پول نفت به این شــکل به ایران بازخواهد 
گشت. از سوی دیگر برخی انبوه سازان داخلی نیز شرکت های 
چینی را رقیب خــود می دانند؛ اما به دلیل وســعت بافت 
فرسوده در پایتخت، شــهرداری تهران طرح های متعددی 
برای نوسازی دارد؛ رکود بازار املاک توانایی بخش خصوصی 

و مالکان را کاهش داده است.

  زباله سوز
در بخش زباله سوز، مشــاور گرفتیم و تا پایان 
این  ماه مشــاور گزارش را اعلام خواهد کرد و 
الزامات و مجوز ها را از سازمان محیط زیست اخذ 
می کنیم. پیش بینی شده قبل از عید قرارداد 
نهایی شــود. در این قــرارداد ۳۰درصد را ما 
سرمایه گذاری کرده ایم و ۷۰درصد را چینی ها 
مشارکت می کنند و ظرف ۱۲ تا ۱۵سال این 
مشــارکت پایان خواهد یافت. قرار است برق 

تولیدشده از این زباله سوز را ما برداریم 
و مابه ازای آن، امکانات دهیم.

  هوشمندسازی
توســعه  بــا  رابطــه  در 
و  زیــــرســـاخــــــت ها 
هوشمندســازی، شرکت های 
چینی مشــاوره دادند که قرار 
است بعد از عید یک تیم از چین 
به تهران بیاید و براساس امکانات 
موجود در شــهر، اقدامات اولیه 
را انجام دهــد مطالعات اولیه را 
انجام دهد و ظرفیت انتقال   این 

دانش به شهر منتقل شود.

  تراموا با چرخ لاستیکی
موضوع بعــدی تراموا بود که با شــرکت های 
چینی جلساتی داشتیم و قبل از سفر به چین 
شــورای عالی ترافیک ایجاد 4خط مترو)۸، ۹، 
۱۰ و ۱۱(، ۲خط سریع الســیر، ۲خط تراموا، 
۲خط بی آرتی جدید و ۲خط اتوبوس در تهران 
را تصویب کرد که پیرامون آن، برای تراموا جلسه 
داشتیم و قیمت ها را به ما خواهند داد و تراموا 
چرخ لاستیکی که هم مسافر بیشتری را حمل 
می کند و هم تا ۳۰ سال امکان بهره برداری از آن 

وجود دارد، قرار است تامین شود.

توافقات با چین مربوط بــه تعهدات دولت 
برای خرید ۷۹۱ دستگاه واگن است. درواقع 
تامین مالی اولیه توسط دولت انجام شد که 
این قرارداد پس از چندین ســال به نتیجه 
رسید و ۶۳۰دستگاه واگن در قرارداد اولیه 
به ۷۹۱واگن افزایش یافــت و در مجموع 
در توافقات بعدی بنا ست تا ۱۱۸4 دستگاه 

واگن از چین تهیه شود.

سرفصل اول

برای ایجاد ۳خط مترو)۸، ۹ و ۱۱( و تونل شهید متوسلیان با چینی ها توافق 
کردیم. عدد این قرارداد، ۳.۵  تا 4 میلیارد یورو است و ۳ شرکت ایرانی توانمند 

که مورد اعتماد ما بودند، انتخاب شدند و یک تفاهمنامه سه جانبه نوشته 
شد تا این 4 جزء )۳خط مترو به علاوه تونل شهید متوسلیان( را شروع 

کنیم. در این قرارداد ما پیش پرداخت نمی دهیم و حتی تا ۵ درصد 
پیشرفت هم مبلغی پرداخت نمی کنیم و بعد از ۵درصد پیشرفت، 

تهاتر ملک خواهیم  کرد.

سرفصل سوم
تفاهماتی با چینی ها برای ساخت هتل، ساختمان مسکونی، ۲شهربازی و یک پارک 
آبی منعقد شده است. قرار شد چینی ها، ۵ هتل ۵ ستاره بسازند و با ما مشارکت کنند، 
۲۰۰هزار واحد مسکونی نیز صنعتی سازی  کنند؛ همچنین بنا ست ۲ شهربازی و یک 
پارک آبی را در تهران داشته باشیم. کلیه طراحی ها از بعد ابعاد نرم کار که به موضوعات 
فرهنگی ما برخورد می کند، در دست ایرانی هاست. از چینی ها تکنولوژی ساخت را طلب 
کرده و آنها بعد تکنولوژی را منتقل خواهند کرد. امروز اگر  ما یک  ساختمان را 

۳ساله می سازیم، چینی ها یک ساله می سازند.

سرفصل چهارم

سرفصل ششمی که باز شــد، برای بحث گردشگری 
است که سالانه یک میلیون نفر گردشگر جذب کنیم. 
در حال حاضر ۲۰هزار نفر گردشگر داریم اما این تفاهم 
کمک می کند به اقتصاد شهر رونق دهیم که البته هنوز 

موضوعات مالی مشخص نشده است.

سرفصل ششم

دسته دوم مربوط به تعهدات خود شهرداری است. که تعهداتی به ارزش یک  میلیارد و ۶۷۰  میلیون یورو در زمینه حمل ونقل عمومی، ۵۷۹ میلیون 
یورو برای زباله سوز و 4۰۰ میلیون یورو در حوزه هوشمند سازی  و توسعه زیرساخت انجام شده است.

سرفصل دوم

اهم موضوعات مطرح شده توسط شهردار تهران

  در بخش اول تعهدات برای تأمیــن واگن، تعهدات مالی مکث
با دولت و شهرداری اســت؛ در بخش دوم تعهد شهرداری 
به صورت تنفس یک ساله تامین مالی برای موتور، سه ساله 
برای اتوبوس، یک و نیم ساله برای تاکسی و ون انجام می شود.

  ۲۷۳ هزار یورو برای اتوبوس های برقی داخلی پیش بینی 
شده و عملا بیش از 5۳ هزار یورو از رقم کاهش یافته است. 
به طوری که از ۳1۶ هزار یورو به ۲۷۳ هزار یورو رسیده که آورده 

گسترده ای برای ما به شمار می رود.
  کارکردهای ما معطوف به هویت ایرانی- اســلامی بوده و 
داشته های فکری داخلی برای ما مهم است؛ از طرف چینی 

تنها انتقال تکنولوژی مدنظر است.
  برای تمامی بخش ها در قرارداد با چین بر انتقال تکنولوژی 
تأکید کرده ایم. در ابتدا قطعات و ســپس تکنولوژی انتقال 

خواهد یافت.

  از دوره قبل هزار و ۸۶۰ اتوبوس گرفتیم که از این تعداد تنها 
۸۸۰ اتوبوس در خطوط فعال بودند و امروز ۲ هزار و ۸۰ دستگاه 

اتوبوس در خطوط فعال هستند.
  ما ۳هزار دســتگاه اتوبوس داخلی خریداری کردیم اما 
5۰۰ دستگاه به دلیل عدم انجام تعهدات از سوی خودروساز، 

حذف شد.
  ما هزینه ۲ هزار و 5۰۰ دستگاه اتوبوس داخلی را پرداخت 
کردیم. در بسته جدید برای شرکت عقاب و اسنا، مبالغی را 
درنظر گرفتیم که این وظیفه ماست اما اینکه خودروسازان 
انتظار داشته باشند مردم را اســیر آنها کنیم، قابل پذیرش 

نیست.
  تعداد اتوبوس های اورهال شده شــهر به بیش از ۳هزار 
دستگاه رسیده است. اگر خودروســازان داخلی اتوبوس 
باکیفیت و با قیمت مناسب بدهند، حتما خریداری خواهد شد.

با چینی ها یک تفاهم برای ساخت ۳ ورزشگاه بسته 
شد. در این قرارداد ما تصدی گری می کنیم اما اگر 
شرایط واگذاری فراهم باشــد، این ورزشگاه ها را 

واگذار خواهیم کرد.

سرفصل پنجم

جزئیات قراردادها و تفاهم نامه های
 شهرداری تهران با چین

اول

تأمین 1184 دستگاه واگن مترو از چین

حمل ونقل

دوم

 2500
اتوبوس برقی

 10000
ون برقی

 27500
تاکسی برقی

تراموا
جمع بندی قیمت گذاری 

با طرف چینی

هوشمندسازی
انتقال دانش 

چینی ها به تهران

زباله سوز
سرمایه گذاری چینی ها 

)30درصد تهران - 70درصد طرف چینی(

سوم

تونل شهید متوسلیان  3خط 9،8و11 مترو

ساخت 3 ورزشگاه 

پنجم

توسعه گردشگری تا جذب 1 میلیون نفر

ششم

چهارم

 5
هتل 

5 ستاره

 200
هزار واحد 
مسکونی

2 شهربازی
1  پارک آبی

محمد سرابی؛ روزنامه نگار


